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§ 1 
Genomgång av närvaro  
Ordförande Ewa Larsson (MP) förklarade sammanträdet öppnat. 
Nämnden beslutade att hålla sammanträdet stängt 
för allmänheten på grund av rådande omständigheter med 
coronaviruset och sjukdomen covid-19. Partierna i nämnden 
representerades av gruppledarna med undantag för Moderaterna 
som representerades av ledamot Johan Brege. Nämnden ajournerade 
sig mellan klockan 18.00-18.50 för webbsänt öppet forum med 
allmänhetens frågestund. Närvaron redovisas på sida 1-2. 
  
Närvarande tjänstepersoner: 
Maria Laxvik Stadsdelsdirektör 
Fabian Lind Nämndsekreterare 
Jonas Ransmyr Avdelningschef §§ 1-33 
Stefan Lundh Kommunikatör §§ 1-33 
Glenn Kinberg IT-strateg §§ 1-33 
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§ 2 
Val av justerare och meddelande om tid för 
protokolljustering  

Beslut  
1. Vice ordförande Tina Kratz (V) utses att tillsammans med 
ordförande Ewa Larsson (MP) justera dagens protokoll. 
2. Protokollet ska justeras den 24 november. 
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§ 3 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förslaget till dagordning. 
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§ 4 
Meddelande om protokolljustering  
Anmäls att protokollet från sammanträdet 22 oktober 2020 
justerades den 30 oktober 2020. 
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§ 5 
Information från stadsdelsförvaltningen  
Stadsdelsdirektör Maria Laxvik informerar om hur pågående 
pandemi påverkar förvaltningens verksamheter. Det är fortfarande 
smittfritt på Hemmet för gamla. De nya restriktionerna gällande 
antal personer som får samlas bedöms inte påverka förvaltningens 
verksamheter direkt, men förvaltningen tittar på hur vi kan anpassa 
oss och bidra till att hindra smittspridningen. 
Gällande testning så berättade Maria Laxvik att förvaltningen har 
fått information om att det kommer att beredas möjligheter för 
testning även av personal inom förskola och socialtjänst och inte 
bara inom äldreomsorgen. 
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§ 6 
Nämndens frågor till förvaltningen  
Tina Kratz (V) ställer en fråga om tidplanen för vaccination av 
personal inom förskola. Stadsdelsdirektör Maria Laxvik svarar att 
tidplanen är på gång. 
  
Monica Lövström (S) ställer en fråga om skyddsutrustning och 
munskydd i förskolorna. Maria Laxvik svarar att staden beslutat att 
leverera skyddsutrustning till samtliga förskolor i form av 
munskydd, visir och förkläden, för ifall det uppstår situationer när 
de behöver användas. Det finns just nu ingen föreskrift om att 
skyddsutrustning ska användas inom förskolan. 
  
Ewa Larsson (MP) ställer en fråga med anledning av ett brev som 
inkommit till nämndens politiker gällande beredskapen för 
hämtning och lämning utomhus vid en viss förskola. Maria Laxvik 
svarar att de direktiv som finns gäller hela staden och det går 
fortfarande att hämta och lämna utomhus på den aktuella förskolan. 
  
Monica Lövström (S) ställer en fråga om belysningen på 
förskolornas gårdar vid lämning och hämtning utomhus. Maria 
Laxvik svarar att frågan diskuteras och förvaltningen arbetar med 
att se över det. 
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§ 7 
Parkplan Skarpnäck  
SKA 2020/331 
 

Beslut  
1. Att godkänna förvaltningens förslag till beslut 
2. Att genomförandet av Parkplanens intentioner sker i linje med 
den kommande åtgärdsplanen för biologisk mångfald samt den 
lokala miljö- och klimat handlingsplanen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skarpnäcks nu gällande parkplan antogs i stadsdelsnämnden 2008. 
Planeringshorisonten var 10 år, varför en ny parkplan nu har tagits 
fram. 
  
Parkplan Skarpnäck 2020 är ett vägledande dokument som 
beskriver hur park- och naturområden inom stadsdelsområdet ska 
vårdas och utvecklas för framtiden. Parkplanen är i första hand ett 
redskap för förvaltningen vid planering av skötsel- och 
investeringsinsatser, men den är också tänkt att fungera som en 
kunskapsbas för berörda förvaltningar vid planering av stadens 
utveckling. Parkplanen består av två delar, en som övergripande 
beskriver stadsdelsområdets grönstruktur och strategier för 
utveckling och en som mer detaljerat går igenom park för park. 
  
Förvaltningen ser Parkplan Skarpnäck 2020 som ett användbart 
redskap vid förvaltningens planering inför skötsel-, underhålls- och 
investeringsåtgärder. Här finns även en omfattande mängd fakta om 
Skarpnäcks stadsdelsområde, vilket också är till stor användning för 
andra förvaltningar inom staden. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till Miljöpartiets, 
Moderaternas, Liberalernas och Centerpartiets gemensamma förslag 
till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är Miljöpartiets, Moderaternas, Liberalernas och 
Centerpartiets gemensamma förslag till beslut. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
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Handlingar i ärendet 
 SKA 2020/331-1 (Godkänd - R 1) Parkplan Skarpnäck, 

tjänsteutlåtande 
 SKA 2020/331-2 Parkplan_Skarpnäck_Del1_20201023 
 SKA 2020/331-3 Parkplan_Skarpnäck_Del2_20201023 
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§ 8 
Ändring av hundrastområden inom Skarpnäcks 
stadsdelsområde i de lokala ordningsföreskrifterna  
SKA 2020/332 
 

Beslut  
1. Skarpnäcks stadsdelsnämnd hemställer om att 
kommunfullmäktige ändrar de lokala ordningsföreskrifterna enligt 
förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I de lokala ordningsföreskrifterna anges hundrastområden där 
hundar kan rastas utan att vara kopplade. I Skarpnäcks 
stadsdelsområde ligger delar av tre hundrastområden och ett område 
i sin helhet inom naturreservat, där hundar enligt föreskrifterna 
alltid ska vara kopplade. Då detta medför oklarhet för besökare om 
vad som gäller föreslår förvaltningen att stadsdelsnämnden 
hemställer om att kommunfullmäktige gör föreslagna ändringar i de 
lokala ordningsföreskrifterna avseende hundrastområden i 
Skarpnäck. 

  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/332-1 (Godkänd - R 1) Ändring av 
hundrastområden inom Skarpnäcks stadsdels område i de 
lokal ordningsföreskrifterna, tjänsteutlåtande 

 SKA 2020/332-2 Bilaga Hundrastområden Skarpnäck söder 
 SKA 2020/332-3 Bilaga Hundrastområden Skarpnäck norr 
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§ 9 
Förlängning av avtal med Attendo LSS AB avseende 
driften av LSS-bostäder och dagliga verksamheter LSS  
SKA 2020/339 
 

Beslut  
1. Skarpnäcks stadsdelsnämnd förlänger de tre avtalen med Attendo 
LSS AB avseende driften av LSS-bostäder och daglig verksamhet 
LSS från och med den 1 december 2021 till och med 30 november 
2023. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Nuvarande avtal löper ut den 30 november 2021, detta är den sista 
förlängningsperioden. Överenskommelsen om förlängning ska vara 
skriftlig. 
  
Uppföljning av grupp- och servicebostäder samt dagliga 
verksamheter har skett i enlighet med socialförvaltningens riktlinjer 
för verksamhetsuppföljning och genom en fördjupning av 
uppföljningen, framtagen av Skarpnäcks stadsdelsförvaltning, 
rörande brukarnas delaktighet. Förvaltningens samlade bedömning 
är att Attendos grupp- och servicebostäder samt de dagliga 
verksamheterna uppfyller de krav som kan ställas utifrån gällande 
lagstiftning, förordningar, föreskrifter, stadens riktlinjer och 
upprättat avtal. Förvaltningen föreslår därför att avtalet förlängs. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Tina Kratz (V) och Monica Lövström (S) yrkar 
bifall till Vänsterpartiets och Socialdemokraternas gemensamma 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut och 
Vänsterpartiets och Socialdemokraternas gemensamma förslag till 
beslut. Ordförande ställer förslagen mot varandra och finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Tina Kratz (V) och Monica Lövström (S) reserverar sig mot beslutet 
till förmån för sitt eget förslag till beslut enligt följande: 
  

Sida 11 (51)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2020 
 

2020-11-17 

Att driften av LSS-bostäder och dagliga verksamheter LSS återtas i 
kommunal regi 
Att därutöver anföra 
  
Vi anser att det finns stora fördelar med att nämnden i stället väljer 
att driva dessa verksamheter i egen regi. Vår stadsdel har idag inga 
grupp- och servicebostäder samt dagliga verksamheter inom LSS i 
egen regi. Genom att erbjuda dessa verksamheter som kommunala 
skulle valfriheten i staden öka och stadsdelen skulle bredda sin 
kompetens på detta område. Detta är den sista förlängningsperioden 
enligt gällande avtal, vi anser att det inte finns anledning att vänta in 
en förlängning utan redan nu återta verksamheterna i egen regi. 
Utan krav på vinstutdelning skulle verksamheterna få en bättre 
ekonomi och bättre förutsättningar att driva och utveckla 
verksamheten. Därutöver skulle stadsdelen få bättre insyn i 
personalens arbetsvillkor. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/339-1 (Godkänd - R 1) Förlängning av avtal 
Attendo LSS gruppbostäder och daglig verksamhet, 
tjänsteutlåtande 

 SKA 2020/339-2 Bilaga Förteckning över LSSverksamheter 
Attendo 2020 
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§ 10 
Skarpnäcks stadsdelsnämnds sammanträdestider för 
2021  
SKA 2020/333 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden fastställer sammanträdesdatum för år 2021 
enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen föreslår följande sammanträdesdatum för 
Skarpnäcks stadsdelsnämnd för år 2021: 
  
Måndag 4 januari 8.00 Nippon** 
Torsdag 4 februari 18.00 Kulturhuset* 
Torsdag 18 mars 18.00 Kulturhuset 
Torsdag 22 april 18.00 Kulturhuset 
Torsdag 27 maj 18.00 Kulturhuset 
Torsdag 17 juni 18.00 Kulturhuset 
Torsdag 2 september 18.00 Kulturhuset 
Torsdag 23 september 18.00 Kulturhuset 
Torsdag 28 oktober 18.00 Kulturhuset 
Torsdag 25 november 18.00 Kulturhuset 
Torsdag 16 december 18.00 Kulturhuset 
  
*Skarpnäcks kulturhus, Skarpnäcks allé 25 
** Stadsdelsförvaltningen, Björkhagsplan 6 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/333-1 (Godkänd - R 1) Skarpnäcks 
stadsdelsnämnds sammanträdestider för 2021 
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§ 11 
Fyllnadsval till sociala delegationen  
SKA 2020/125 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden utser Monica Lövström (S) till ny ersättare i 
sociala delegationen för återstoden av 2020. 
2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden inrättar inom sig en social delegation för 
behandling av merparten av den myndighetsutövning som rör 
enskilda personer. Sociala delegationen består av sju ledamöter och 
fyra ersättare som utses för en period av ett år. Enligt 
överenskommelse mellan partierna i nämnden har majoriteten (MP, 
M, L, C, KD) fyra ledamöter och två ersättare i sociala 
delegationen, Socialdemokraterna har två ledamöter och en ersättare 
och Vänsterpartiet har en ledamot och en ersättare. 
  
Med anledning av att Pontus Olsson (S) begärt entledigande från sitt 
uppdrag som ersättare i sociala delegationen föreslås att Monica 
Lövström (S) utses till ny ersättare i sociala delegationen för 
återstoden av 2020. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
  

Särskilt uttalande 
Mads Lundgaard (SD) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
  
Vi har tidigare framfört att Sociala delegationens ledamöter bör 
utökas i takt med att antalet partier i stadsdelsnämnden blivit fler. 
Övriga partier har inte tagit till sig av detta, utan har valt att stänga 
Sverigedemokraterna ute. Det finns en skyldighet gentemot väljarna 
att tillgodose valresultatet, därför bör ledamöterna i Sociala 
delegationen utökas. 
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Vi anser dock att partier ska få göra fyllnadsval av sina befintliga 
platser och vi kommer därför inte att framföra något yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/125-6 (Godkänd - R 1) Fyllnadsval till sociala 
delegationen 
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§ 12 
Julbelysning till Skarpnäcks allé  
Svar på skrivelse från Tina Kratz m.fl. (V) och Maria von 
Bredow m.fl. (S) 
SKA 2020/322 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2020-09-24 anmäldes en 
skrivelse från Tina Kratz m.fl. (V) och Maria von Bredow m.fl. (S) 
angående önskemål om julbelysning längs Skarpnäcks allé. 
Skrivelsen överlämnades till förvaltningen för beredning. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/322-2 (Godkänd - R 1) Julbelysning till 
Skarpnäcks allé, tjänsteutlåtande 

 SKA 2020/322-1 Skrivelse Julbelysning till Skarpnäcks Alle 
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§ 13 
Lampor på gång- och cykelvägen Nytorps gärde  
Svar på skrivelse från Monica Lövström m.fl. (S) 
SKA 2020/360 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på skrivelsen. 
2. Förvaltningens svar överlämnas för kännedom till trafiknämnden 
och exploateringsnämnden. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skrivelsen från Monica Lövström m fl. (S) stöder det 
medborgarförslag om belysning som lämnats in till 
stadsdelsnämnden. (SKA 2020/310-1). 
  
Medborgarförslaget belyser att det saknas belysning på gång- och 
cykelvägen (gc-väg) som går över Nytorps gärde mellan Kärrtorps 
IP och Hammarbyskolan Södra. Många känner sig otrygga på den ej 
belysta parkvägen som ligger som en länk mellan Hammarbyskolan 
södra till Kärrtorps IP. Det finns lampor på kortare asfaltsgångvägar 
som korsar denna grusväg. 
  
Parkvägen som går i väst-östlig riktning över Nytorpsgärde är cirka 
1000 m lång, grusbelagd och saknar belysning. Parkvägen ingår inte 
i det parkvägsnät som vinterväghålls av stadsdelsförvaltningen. 
  
Trafikkontoret ansvarar för belysning på gång- och cykelvägar och 
de ställer som krav för att anlägga ny belysning att 
stadsdelsförvaltningen även kommer att vinterväghålla det som blir 
belyst. 
  
Exploateringskontorets projekt med bostäder på Nytorps gärde är i 
full gång och det kommer att bli förändringar på stora ytor 
framförallt runt Nytorps bollplan och Nytorpsbadet. En självklar del 
i projektet är att se över de allmänna gång- och cykelstråken. 
  
Stadsdelsförvaltningen kan implementera den aktuella sträckan i 
ordinarie vinterväghållningsnät den dagen parkvägarna är justerade 
efter att byggnationen färdigställts och belysning är på plats. 
Medborgarförslag och skrivelse skickas till exploateringskontoret 
och trafikkontoret för vidare hantering. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
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Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/360-2 (Godkänd - R 1) Skrivelse Lampor på 
gång- och cykelvägen på Nytorps gärde, tjänsteutlåtande 

 SKA 2020/360-1 Skrivelse Lampor på gång- och cykelvägen 
på Nytorps gärde 
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§ 14 
Lampor på gång- och cykelvägen Nytorps gärde  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2020/310 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på 
medborgarförslaget 
2. Förvaltningens svar överlämnas för kännedom till trafiknämnden 
och exploateringsnämnden. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Medborgarförslaget belyser att det saknas belysning på gång- och 
cykelvägen (gc-väg) som går över Nytorps gärde mellan Kärrtorps 
IP och Hammarbyskolan södra. Många känner sig otrygga på den ej 
belysta parkvägen som ligger som en länk mellan Hammarbyskolan 
södra till Kärrtorps IP. Det finns lampor på kortare asfaltsgångvägar 
som korsar denna grusväg men inte på den grusbelagda gc-vägen. 
  
Parkvägen som går i väst-östlig riktning över Nytorps gärde är cirka 
1000 m lång, grusbelagd och saknar belysning. Parkvägen ingår inte 
i det parkvägsnät som vinterväghålls av stadsdelsförvaltningen. 
  
Trafikkontoret ansvarar för belysning på gång- och cykelvägar och 
de ställer som krav för att anlägga ny belysning att 
stadsdelsförvaltningen även kommer att vinterväghålla det som blir 
belyst. Exploateringskontorets projekt med bostäder på Nytorps 
gärde är i full gång och det kommer att bli förändringar på stora 
ytor framförallt runt Nytorps bollplan och Nytorpsbadet. En 
självklar del i projektet är att se över de allmänna gång- och 
cykelstråken. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/310-2 (Godkänd - R 1) Lampor på gång- och 
cykelvägen på Nytorps gärde, tjänsteutlåtande 
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 SKA 2020/310-3 Medborgarförslag Lampor Nytorps gärde 
 

Sida 20 (51)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2020 
 

2020-11-17 

§ 15 
Upprustning av bryggor vid Lilla Sickla  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2020/287 
 

Beslut  
1. Förvaltningens förslag till svar på medborgarförslaget godkänns. 
2. Medborgarförslaget sänds vidare till fastighetsnämnden för 
besvarande i delen som avser brygghuset. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2020-09-24 anmäldes ett 
medborgarförslag om att bryggan vid Sicklasjön där det nedbrunna 
brygghuset låg ska byggas ut och att brygghuset ska byggas upp 
igen. Enligt förslaget används den befintliga bryggan av många för 
sol och bad. En förlängning av befintlig brygga och komplettering 
med ytterligare en brygga skulle göra att fler kan använda den. 
Brygghuset, som användes av en förening för kajakförvaring, 
föreslås byggas upp eller att en alternativ plats anvisas. 
Stadsdelsnämnden beslutade att överlämna medborgarförslaget till 
förvaltningen för beredning. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/287-2 (Godkänd - R 1) Bryggor och brygghus vid 
Lilla Sickla, tjänsteutlåtande 

 SKA 2020/287-3 Medborgarförslag Bryggor Lilla Sickla 
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§ 16 
Lilla Sickla Gård  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2020/270 
 

Beslut  
1. Förvaltningens förslag till svar på medborgarförslaget godkänns. 
2. Medborgarförslaget sänds vidare till fastighetsnämnden för 
besvarande. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2020-09-24 anmäldes ett 
medborgarförslag som tar upp olika frågeställningar kring Lilla 
Sickla gård och med ett önskemål om att öppna upp gården för 
allmänheten. Stadsdelsnämnden beslutade att överlämna 
medborgarförslaget till förvaltningen för beredning. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/270-4 (Godkänd - R 1) Lilla Sickla gård 
 SKA 2020/270-3 Medborgarförslag Lilla Sickla Gård 
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§ 17 
Placera krattor vid Söderbysjön  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2020/246 
 

Beslut  
1. Förvaltningens förslag på svar på medborgarförslaget godkänns. 
2. Medborgarförslaget sänds vidare till idrottsnämnden för 
kännedom. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Söderbysjön ligger i Nacka kommun och tillhör inte 
stadsdelsnämndsområdet. Stockholms stad äger dock marken och 
naturreservatet i Nacka förvaltas av fastighetskontoret. 
Idrottsförvaltningen som har ett nära samarbete med 
fastighetskontoret ansvarar för belysta motionsspår både i 
Nackareservatet i Stockholm och i Nackareservatet i Nacka. 
Dessutom ansvarar idrottsförvaltningen för den kommande 
badplatsen vid Söderbysjön. 
  
Badet planeras att bli ett officiellt strandbad från och med 
sommaren 2022. Provtagning har pågått från 2019 fram till och med 
årets badsäsong. Idrottsförvaltningen har satt upp 
livräddningsutrustning, parksoffor, skräpkorgar samt rensat 
stranden från sly och fyllt på sand. De har också haft en 
handikappanpassad toalett på plats under badsäsongen. 
  
Miljöförvaltningen övervakar kontinuerligt vattenkvaliteten på 
stadens officiella strandbad under hela badsäsongen. 
  
Enligt Nacka kommun bedöms Söderbysjön ha måttlig ekologisk 
status och god kemisk status. 
  
Stadsdelsförvaltningen föreslår att medborgarförslaget översänds 
till idrottsförvaltningen för vidare hantering. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
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Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/246-3 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag om att 
placera krattor vid Söderbysjön, tjänsteutlåtande 

 SKA 2020/246-4 Medborgarförslag Krattor Söderbysjön 
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§ 18 
Parkleken Kaninparken  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2020/266 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på 
medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag om att upprusta Kaninparken, Skarpaby har 
inlämnats. Stadsdelsförvaltningen delar förslagsställarens synpunkt 
att parken börjar bli sliten och är i behov av en upprustning. Bland 
annat är plaskdammen i stort behov av renovering. 
  
Den idag asfalterade bollplanen/tennisytan kan utvecklas till en 
multisportarena m.m. Stadsdelsförvaltningen har påbörjat processen 
med att få investeringsmedel för en upprustning och Skarpaby 
ligger just nu i planeringen såsom planering/projektering inklusive 
samråd med allmänheten 2022 och genomförande 2023. Tidsplanen 
kan komma att revideras då beslut fattas av kommunfullmäktige 
årligen efter förslag från trafikkontoret. Trafikkontoret prioriterar 
och fördelar de inkomna förslagen från stadsdelsförvaltningarna. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Tina Kratz (V) och Monica Lövström (S) yrkar 
bifall till Vänsterpartiets och Socialdemokraternas gemensamma 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut och 
Vänsterpartiets och Socialdemokraternas gemensamma förslag till 
beslut. Ordförande ställer förslagen mot varandra och finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Tina Kratz (V) och Monica Lövström (S) reserverar sig mot beslutet 
till förmån för sitt eget gemensamma förslag till beslut enligt 
följande: 
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Att Kaninparken även känd som Skarpaby Parklek återigen blir en 
parklek 
Att den bemannas med utbildad och kompetent personal  
  
Liksom stadsdelsförvaltningen delar vi förslagsställarens synpunkt 
att parken börjar bli sliten och är i behov av en upprustning. Idéen 
med en temapark är intressant och inspirerande. Vi anser att det är 
dags att  höja ambitionen för alla stadsdelens tre parklekar så att de 
alla kan vara öppna och ha en verksamhet som gör dem till levande 
och tillgängliga mötesplatser för alla stadsdelens barn. Kaninparken 
har länge varit en älskad och välbesökt parklek. Vi anser att den 
borde få de resurser som krävs för att återigen spela den avgörande 
roll för att barn och unga har något givande att göra som den har 
gjort. Det är viktigt att alla barn och unga har bra platser att gå till 
där de kan vara barn och ha meningsfulla aktiviteter. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/266-2 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag om 
Kaninparken, Skarpaby parklek, tjänsteutlåtande 

 SKA 2020/266-3 Medborgarförslag Kaninparken 
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§ 19 
Upprustning av parkleken Skyfallet i Björkhagen  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2020/281 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på 
medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förslagsställaren vill att Skyfallet/Peters Park görs om för att bli 
trevligare och mer inbjudande till lek då den efter den nyligen 
gjorda upprustningen blivit ful och otrivsam. Peters Park som 
parken numera heter upprustades 2017-2018 till dagens utformning. 
Inför arbetet hölls samråd om utformning och innehåll i samband 
med projektering och de flesta av de framförda önskemålen kunde 
tillgodoses. En ytterligare upprustning eller omdaning av lekparken 
är inte aktuell men en komplettering av lekparken kommer att 
genomföras på den del där det tidigare parklekshuset stod. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 

  

Särsklt uttalande 
Tina Kratz (V) och Monica Lövström (S) lämnar särskilt uttalande 
enligt följande: 
  
I förvaltningens svar på medborgarfråga angående upprustning av 
Peters Park skriver förvaltningen att en upprustning ska ske, vilket 
vi naturligtvis ställer oss positiva till. 
  
Vi har i ett flertal skrivelser under mandatperioden lyft betydelsen 
av parklekarna i stadsdelen. Så sent som före sommaren lade vi 
fram ett förslag i skrivelsen ”En levande sommar för alla barn och 
unga” om att det bör planeras för en ny parklek i Peters Park i 
Björkhagen. Vi föreslog även att det tas ett helhetsgrepp kring hur 

Sida 27 (51)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2020 
 

2020-11-17 

ytan kan vidareutvecklas, exempelvis genom att anlägga ett utegym 
eller annan verksamhet som förvaltningen bedömer som lämplig i 
anslutning till parkleken. Tidigare har Peters Park exempelvis haft 
en populär skridskoskola som skulle kunna återupptas vintertid med 
hjälp av bemanning.  
  
Vi blir därför oroade av skrivningen i förvaltningens svar: “En 
ytterligare upprustning eller omdaning av lekparken är inte aktuell i 
närtid men en komplettering av lekparken kommer att genomföras 
på den del där det tidigare parklekshuset stod. “ 
Skrivningen kan tyvärr tolkas som att förvaltningen gett upp 
ambitionen att ersätta tidigare byggnad med ny och att parkleken nu 
permanent är omvandlad till just lekpark, som förvaltningen skriver. 
  
Nu när den tidigare bebyggelsen i parken har rivits, föreslår vi 
därför att stadsdelen bör, i samråd med medborgarna, planera för 
hur en ny parklek kan växa fram på ytan i Björkhagen. Det innebär 
tillgång till toalett, skötrum, uppvärmd inomhusyta som kan nyttjas 
vid dåligt väder och bemanning av utbildad personal.  
  
I tider av osäkerhet behöver vi naturliga samlingsplatser i vår 
stadsdel. Vi menar att utvecklingen av Peters Park är en viktig del i 
Björkhagen och kan bidra till att öka tryggheten, uppmuntra till 
fysisk aktivitet och skapa sociala kontaktytor i Björkhagen. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/281-2 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag 
upprustning av parken Skyfallet, tjänsteutlåtande 

 SKA 2020/281-3 Medborgarförslag Skyfallet 
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§ 20 
Blomsteräng mellan parkering och Markuskyrkan i 
Björkhagen  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2020/229 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på 
medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Medborgarförslaget föreslår att en gräsyta mellan parkeringen på 
Helsingborgsvägen och Markuskyrkan görs om till ängsyta. 
  
Stadsdelsförvaltningen är positivt inställd till medborgarförslaget 
och föreslår att gräsytan på cirka 2800 m2 nedan markerad med blå 
färg i kartan klassas om till slåtteryta med uppsamling. 
  
En slåtteryta med uppsamling slås en gång per år och det nedslagna 
gräset tas, efter att det torkat och fröat av sig, bort för att hålla 
jorden näringsfattig och på så sätt gynna förekomsten av blomster 
och örter vilket på sikt gynnar den biologiska mångfalden. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/229-4 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag 
Blomsteräng mellan parkering och Markuskyrkan i 
Björkhagen, tjänsteutlåtande 

 SKA 2020/229-5 Medborgarförslag Blomsteräng 
Markuskyrkan 
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§ 21 
Plantera bär i Stockholm  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2020/316 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på 
medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Medborgarförslaget innehåller ett förslag till Stockholms stad att 
plantera i hela Stockholm vindruvor, björnbär eller andra växter 
som innehåller frukter vilket skulle vara bra för fattiga människor 
och samtidigt för fåglar att äta dem. 
  
Årligen produceras stora mängder frukt och bär på stadens mark 
som både är miljövänlig, närproducerad och för vem som helst att 
plocka för hushållsbehov. 
  
Skarpnäcks fruktträd är en stor tillgång. Inte bara tack vare sina 
estetiska värden och som viktig föda för pollinatörer utan även för 
stadens invånare. I enkäter som har gjorts med boende får just de 
ätliga frukterna och bären stor uppskattning På stadens mark får 
man plocka frukt och detta gäller även i naturmark och inom 
Flatens naturreservat och Nackareservatet är det tillåtet för 
allmänheten att plocka bär och svamp. 
  
Att plantera bärande träd och buskar ingår i stadsdelsförvaltningens 
övergripande arbete med att stärka den biologiska mångfalden och 
finns alltid med i planeringen när till exempel en park ska byggas 
om eller buskage ska bytas ut. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/316-2 (Godkänd - R 1) Medborgarförslag 
Plantera bär i Stockholm, tjänsteutlåtande 
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 SKA 2020/316-4 Medborgarförslag Plantera bär 
 SKA 2020/316-3 (Godkänd - R 1) Bärande träd och buskar 
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§ 22 
Rutavdrag för äldre (SOU 2020:52)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2020/1301) 
SKA 2020/337 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen. 
2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Slutbetänkandet av ”Rutavdrag för äldre” (SOU 2020:52) har 
skickats på remiss från kommunstyrelsen till bland annat 
Skarpnäcks stadsdelsförvaltning. Utredningens uppdrag har varit att 
behandla frågan om en särskild ordning för rutavdrag för äldre 
personer. Utredningen föreslår att en särskild ordning för rutavdrag 
för äldre personer lämpligast genomförs genom att rutavdraget 
kompletteras med tjänster som enbart äldre personer har rätt till. De 
tjänster som utredningen förslår förväntas bli efterfrågade av äldre, 
men inte i högre grad än de tjänster som idag ger rätt till rutavdrag. 
  
Sammanfattningsvis anser utredningen att det inte vore lämpligt att 
införa en särskild ordning för rutavdrag för äldre. Utredningen har 
inte heller kommit fram till att det finns något uttalat behov av en 
sådan ordning. Det finns däremot en viss efterfrågan på sådana 
tjänster som utredningen föreslår och effekterna av förslagen antas 
bli begränsade med ändå svagt positiva för både äldre och anhöriga. 
  
Förvaltningen ser positivt på förslaget att utvidga rutavdraget med 
de kompletterande tjänster som nämns i utredningen. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Tina Kratz (V) och Monica Lövström (S) yrkar 
bifall till Vänsterpartiets och Socialdemokraternas gemensamma 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut och 
Vänsterpartiets och Socialdemokraternas gemensamma förslag till 
beslut. Ordförande ställer förslagen mot varandra och finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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Reservation 
Tina Kratz (V) och Monica Lövström (S) reserverar sig mot beslutet 
till förmån för sitt eget gemensamma förslag till beslut enligt 
följande: 
  
Att avslå remissen om rutavdrag för äldre 
Att därutöver anföra 
  
Sammantaget anser utredningen inte att det vore lämpligt att införa 
ett särskilt rutavdrag för äldre, vilket vi instämmer med. Vi anser att 
det skulle vara fruktansvärt dyrt, ineffektivt och fördelningspolitisk 
ojämlikt. Enligt myndigheten Tillväxtanalys kostar varje rut-jobb 
cirka tre jobb inom hemtjänsten. De som nu har ett rut-jobb skulle 
alltså inte bara kunna vara sysselsatt utan vara tre gånger så många 
till samma kostnad givet att motsvarande belopp gick till 
kommunen i stället för skattesubvention till de redan välbeställda. 
40 procent av de rut-tjänster som köps i dag går till den rikaste 
tiondelen av befolkningen och det är rimligt att anta att mönstret 
kommer se likadant ut för de nya tjänsterna som nu föreslås införas. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/337-2 (Godkänd - R 1) Remiss av rutavdrag för 
äldre, tjänsteutlåtande 

 SKA 2020/337-1 Remiss Följebrev Rutavdrag för äldre 
(SOU 2020:52), KS 2020/1301 

 SKA 2020/337-1.1 Rutavdrag för äldre (SOU 2020:52) 
 SKA 2020/337-1.2 Rutavdrag för äldre (SOU 2020:52) 
 SKA 2020/337-1.3 rutavdrag-for-aldre-sou-202052 
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§ 23 
Stockholms stads program för stöd till anhöriga 2021-
2024  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2020/923) 
SKA 2020/279 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen. 
2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett förslag till nytt program för stöd till anhöriga för perioden 2021- 
2024 har tagits fram av socialförvaltningen i samverkan med 
äldreförvaltningen. Kommunstyrelsen har skickat förslaget till nytt 
program på remiss, bland annat till alla stadsdelsnämnder. 
Programmet är indelat i sju avsnitt där bland annat lagstiftning, 
anhörigas och närståendes situation, organiseringen av utförandet av 
stödet till anhöriga och behovet av samverkan beskrivs. 
Programmet innehåller även en åtgärdslista. Förslaget innebär att 
målgruppen anhöriga utökas med bland annat barn och anhöriga till 
personer med en kriminell livsstil. 
  
Förvaltningen ställer sig överlag positiv till förslaget, särskilt till att 
målgruppen har utökats till att även omfatta barn. Den utökade 
målgruppen innebär ett utökat uppdrag och ett större behov av 
samverkan mellan förvaltningens olika verksamheter. Förvaltningen 
har vissa synpunkter och förslag gällande programmet. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Mads Lundgaard (SD) yrkar bifall till 
Sverigedemokraternas förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut och 
Sverigedemokraternas förslag till beslut. Ordförande ställer 
förslagen mot varandra och finner att stadsdelsnämnden beslutar 
enlgt förvaltningens förslag. 
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Reservation 
Mads Lundgaard (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget förslag till beslut enligt följande: 
  
1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut 
2. Att därutöver anföra följande: 
  
Det är viktiga och i många fall angelägna frågor som lyfts fram i 
programmet. Vår inställning är dock att satsningar i första hand bör 
göras i preventivt syfte för att undvika att problemen alls uppstår. 
Med anledning av det yrkar vi avslag på förslaget med hänvisning 
till att pengarna ska satsas på förebyggande åtgärder. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/279-2 (Godkänd - R 1) Stockholms stads program 
för stöd till anhöriga 2021-2024, tjänsteutlåtande 

 SKA 2020/279-1 Remiss Stockholms stads program för stöd 
till anhöriga 2021-2024, KS 2020/923 

 SKA 2020/279-1.1 Stockholms stads program för stöd till 
anhöriga 2021-2024 

 SKA 2020/279-1.2 Stockholms stads program för stöd till 
anhöriga 2021-2024 

 SKA 2020/279-1.3 Bilaga - Stockholms stads program för 
stöd till anhöriga 2021-2024 
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§ 24 
Stockholms stads program mot våld i nära relationer, 
hedersrelaterat våld och förtryck, prostitution, 
människohandel för sexuella ändamål samt sexuellt våld 
oberoende relation 2021-2025  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2020/924) 
SKA 2020/282 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen. 
2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett förslag till nytt program mot våld i nära relationer, 
hedersrelaterat våld och förtryck, prostitution, människohandel för 
sexuella ändamål samt sexuellt våld oberoende relation för perioden 
2021-2025 har tagits fram av socialförvaltningen i samverkan med 
bland annat representanter för stadsdelsförvaltningar och 
civilsamhället. Kommunstyrelsen har skickat förslaget till nytt 
program på remiss, bland annat till alla stadsdelsnämnder. 
Programmet innehåller sju mål och till varje mål är indikatorer och 
aktiviteter kopplade, och ansvariga nämnder utsedda. Förvaltningen 
ställer sig överlag positiv till förslaget till nytt program, och till att 
målgrupperna för programmet utökas. Förvaltningen har vissa 
synpunkter och förslag gällande programmet och några av de 
indikatorer och aktiviteter som föreslås. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Tina Kratz (V) och Monica Lövström (S) yrkar 
bifall till Vänsterpartiets och Socialdemokraternas gemensamma 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut och 
Vänsterpartiets och Socialdemokraternas gemensamma förslag till 
beslut. Ordförande ställer förslagen mot varandra och finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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Reservation 
Tina Kratz (V) och Monica Lövström (S) reserverar sig mot beslutet 
till förmån för sitt eget gemensamma förslag till beslut enligt 
följande: 
  
Att förslaget till Stockholms stads program mot våld i nära 
relationer, hedersrelaterat våld och förtryck, prostitution, 
människohandel för sexuella ändamål samt sexuellt våld oberoende 
relation 2021-2025 återremitteras 
  
Därutöver anförs följande 
  
Vi vill att Stockholm ska vara en stad som är fri från våld och 
diskriminering och som lever upp till de mänskliga rättigheterna. Vi 
vill göra vårt yttersta för att skapa ett Stockholm för alla. Det är 
positivt att fler målgrupper har lyfts upp i förslaget till program. Vi 
ställer oss bakom att staden ska stärka sitt arbete mot prostitution, 
människohandel och sexuellt våld. Genom att se beröringspunkter 
mellan de olika typerna av våld kan stadens arbete utvecklas och 
positiva synergieffekter kan uppstå. 
  
Förslaget till program saknar några aspekter/delar som vi anser 
behöver tillföras för att programmet ska kunna användas ute i 
stadens verksamheter och inte hamna i skymundan. Därför föreslår 
vi att ärendet återremitteras för komplettering med följande 
perspektiv. 
  
I beskrivningen av vilka olika typer av våld som omfattas av 
programmet under delen som rör våld i nära relationer nämns inte 
att merparten av de som utövar våld är män. Det är antagligen inte 
avsiktligt men konsekvensen blir att staden osynliggör ett 
grundläggande faktum. 
  
Det är bra att stadens program följer samma struktur som den 
regionala strategin Operation Kvinnofrid. Målsättningarna i 
programmet är i stort samma mål som Operation Kvinnofrid har. 
Vilket vi inte har något att invända mot. Tvärtom, det är stärkande 
att olika nivåer i samhället och olika myndigheter arbetar för 
jämställdhet och utgår ifrån samma mål för att förebygga och 
bekämpa våldet. Det är därför problematiskt att man i utkastet till 
program har valt att ta bort eller byta ut viktiga begrepp utan någon 
förklaring. Till exempel har man valt att utesluta begreppet 
normkritisk i andra punkten under mål 1 trots att det lyfts i 
Operation Kvinnofrid. Det vedertagna begreppet normkritik har 
också bytts ut mot normmedvetenhet på sidan 28 när viktiga 
perspektiv lyfts. Begreppet normkritik används av akademi, 
myndigheter, Sveriges kommuner och regioner (SKR), 
civilsamhället och många flera. På jämställdhetsmyndighetens 
webbsida kan man läsa ”Normkritik handlar om att sätta fokus på 
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makt. Det innebär bland annat att få syn på, och ifrågasätta, de 
normer som påverkar uppfattningar om vad som är ”normalt” och 
därmed oreflekterat uppfattas som önskvärt.” Normmedvetenhet 
fångar inte upp samma aspekter som normkritik och därför bör rätt 
begrepp användas. 
  
Under mål 7 saknas en viktig punkt som återfinns i Operation 
Kvinnofrid. Punkten handlar om att stadens verksamheter ska 
använda sig av evidens i val av arbetssätt och metoder. Vi anser att 
punkten ”Staden kvalitetssäkrar sina metoder och arbetssätt med 
stöd av forskning.” ska föras in under mål 7. 
  
I utkastet till program berörs särskilt utsatta/sårbara grupper i 
förbifarten. Socialinspektörerna har vid ett flertal tillfällen 
rapporterat att staden inte alltid fullföljer sitt ansvar gentemot 
våldsutsatta som tillhör särskilt utsatta grupper. Under rubriken 
programmets målgrupper behöver de sårbara grupperna och 
faktorerna bakom lyftas in tydligare för att öka kunskap bland 
stadens personal och för att utveckla och ge rätt stöd till den som 
behöver det. Exempel på faktorer som gör att grupper är särskilt 
utsatta/sårbara är; att ha en eller flera funktionsnedsättningar, att 
vara äldre, att leva i missbruk, att vara homo- eller bisexuell, 
transperson eller queer och att ha utländsk bakgrund. Utöver att 
tydliggöra målgrupperna behöver programmet aktiviteter som 
redogör för vad staden avser att göra för att nå och utveckla stödet 
till särskilt utsatta grupper. 
  
Vidare saknar vi bostadsfrågan i programmet trots att det är en 
oerhört central del i arbetet mot våld. Vi vet att många våldsutsatta 
stannar kvar i relationerna för att de saknar möjlighet att flytta till 
ett annat boende. Bostadsbristen i Stockholm måste mötas med 
byggande av fler hyresrätter med överkomliga hyror för att 
underlätta för våldsutsatta att frigöra sig från destruktiva och 
våldsamma relationer. Staden behöver också få fram fler 
genomgångsbostäder till SHIS. Beklagligt nog har majoriteten 
bromsat de allmännyttiga bostadsbolagens byggande av hyresrätter, 
Stockholmshus och genomgångsbostäder. Att adressera 
bostadsfrågan genom att erbjuda de som utövar våld i nära 
relationer eller hedersrelaterat våld och förtryck tillfälligt boende är 
inte bara förkastligt utan också anmärkningsvärt. Våld i nära 
relationer och hedersrelaterat våld är brott som inte ska premieras. 
Stadsdelsnämnderna ska inte erbjuda våldsutövare tillfälliga 
boenden. Staden behöver däremot fokusera på att utveckla insatser 
och arbetssätt som både kan fånga upp och få framförallt unga män 
att sluta bruka våld både mot en partner och att köpa 
sex.  Förvaltningens erfarenheter utifrån det pågående arbetet är att 
detta ofta är svårt att realisera, och att det därmed även är svårt att 
få kännedom om i vilken utsträckning det bidrar till 
återfallsprevention. Tidigare utvärderingar av detta arbete har även 
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visat på svårigheter att nå resultat. Det beror dels på att 
bostadsbristen utgör ett hinder för många att ta steget att bryta upp 
från sin bostad, och dels på att de våldsutsatta i många fall inte vill 
bo kvar i sin bostad. Det styrker vår ståndpunkt. 
  
Fler av aktiviteterna som lyfts är alltför detaljerade vilket går stick i 
sträv med stadens andra program. Flertalet av aktiviteterna kan 
strykas till förmån för att låta nämnderna själva besluta vilka 
aktiviteter som är aktuella för deras verksamheter. På så sätt 
behöver nämnderna också tänka genom vad de behöver göra inom 
sina verksamhetsområden för att målen ska uppnås. Att politiken 
ska besluta om vilka kurser som ska spridas, vilka projekt som ska 
genomföras eller vilka utvärderingar som ska följas är en alltför 
detaljerad styrning.  
  
Aktiviteterna och indikatorerna behöver gås genom och tydliggöras 
för att inte missförstånd ska ske. Till exempel står det under mål 5, 
under indikatorer ”Andel personer av dem som polisanmält våldet 
och har kontakt med RVC som fått stöd under rättsprocessen. 
(Stadsdelsnämnderna)” Frågan som uppstår är om det är 
våldsutsatta som har polisanmält som ska få stöd under 
rättsprocessen eller kan det var våldsutövare som kan få stöd under 
rättsprocessen från stadsdelen. På samma sätt kan frågan ställas 
kring aktiviteterna där det endast står att Stödcentrum och 
Relationsvåldscentrum ska erbjuda stöd under rättsprocessen utan 
att klargöra till vem. Det är oerhört viktigt att det klargörs i 
programmet att stödet under rättsprocessen erbjuds till våldsutsatta 
och inte våldsutövare. 
  
I framtagandet av programmet har förvaltningen involverat flertal 
föreningar som arbetar med de här frågorna. Det är bra. 
Civilsamhällets kunskaper och insatser är ovärderliga i stödet till 
våldsutsatta och för arbetet att Stockholm ska vara en stad som är fri 
från våld. Därför hade det varit önskvärt att civilsamhället hade fått 
ett större utrymme i programmet. Till exempel har kvinnojourerna 
under lång tid varit en kunskapsbank och pådrivande 
opinionsbildande för att få upp frågorna om mäns våld mot kvinnor 
på dagordningen. De gör också dagligen ett enormt viktigt arbete 
för att se till att skydda kvinnor och deras barn. Staden måste därför 
se till att kvinnojourerna får stabilare och mer långsiktig 
finansiering. Under förra mandatperioden införde vi möjligheten att 
skriva avtal med ideella kvinnojourer genom så kallat idéburet 
offentligt partnerskap (IOP). Genom att teckna flera IOP kan fler 
kvinnojourers framtid säkras.  
  
I programmet saknas skrivningar som rör privata utförare inom 
välfärdsverksamheterna. Programmet behöver därför kompletteras 
så att de privata utförare som verkar inom exempelvis LSS-
verksamhet, äldreomsorg och skola lyfts. Att inte involvera till 
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exempel de fristående skolorna innebär att målsättningen om att det 
våldsförbyggande arbete kommer att halta eftersom en stor del av 
barn och unga inte nås.   
  
Vi saknar även skrivningar om kränkningar, hot och brott som sker 
via nätet. Här hade programmet stärkts av att lyfta den 
problematiken men också vilka möjligheter som finns när staden 
kan nå fler genom internet. 
  
Med utgångspunkt i Barnkonventionen bör staden fortsätta arbeta 
för att utveckla familjerätten samt sätta insatser för att barn inte ska 
behöva lämnas till umgänge med en våldsutövande förälder. 
Barnets bästa måste alltid stå i centrum. 
  
Rätt kunskap kan vara avgörande för att den som är utsatt kan få 
den hjälp som hen har rätt till. Det är viktigt att medel avsätts för att 
implementera programmet men även för att verksamheterna ska 
kunna genomföra kompetenshöjande insatser. Vi instämmer med 
förvaltningen att även inom andra verksamheter än förskolan finns 
behov av ökade  kunskaper om barn som utsätts för våld. 
  
Slutligen tror vi att programmet eventuellt kunde tjäna på att delas 
upp i två program. Där det ena programmet lyfter våld i nära 
relationer och hedersrelaterat våld och förtryck. Medan det andra 
programmet fokuserar på prostitution, människohandel för sexuella 
ändamål och sexuellt våld oberoende relation. Som programmet är 
upplagt nu oroar vi oss för att delarna som rör det sist nämnda kan 
hamna i skymundan. Frågor som rör våld i nära relationer och 
människohandel är olika saker även om det är mäns våld mot 
kvinnor som är den gemensamma nämnaren. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/282-2 Stockholms stads program mot våld i nära 
relationer, hedersrelaterat våld och förtryck, prostitution, 
människohandel för sexuella ändamål samt sexuellt våld 
oberoende relation 2021-2025 

 SKA 2020/282-1 Remiss Stockholms stads program mot 
våld i nära relationer, hedersrelaterat våld och förtryck, 
prostitution 

 SKA 2020/282-1.1 Bilaga 3 Program 
 SKA 2020/282-1.2 Bilaga 1 Framställan 
 SKA 2020/282-1.3 Bilaga 4 Analys 
 SKA 2020/282-1.4 Bilaga 2 Tjänsteutlåtande 
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§ 25 
Stockholms stads EU-policyarbete inom området 
digitalisering  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2020/671) 
SKA 2020/257 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen. 
2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I europeiska kommissionens prioriteringar för perioden 2019–2024 
samt arbetsprogrammet för år 2020 lyfts digitalisering som ett av de 
mest prioriterade områdena. Utöver att EU måste ”stå rustat för den 
digitala tidsåldern” så betonar man att digitalisering kan nyttjas som 
verktyg för en snabbare och mer effektiv grön omställning. Flertalet 
förslag har aviserats för 2020. 
  
Stadsledningskontoret föreslår att Stockholms stads övergripande 
position inom EU:s policy området digitalisering bygger på följande 
grundstenar: 
-Stockholms stad stödjer EU:s ambition och ökade fokus på 
digitalisering 
-Stockholms stad bedömer att EU underskattat kostnaderna och 
tiden som behövs för det digitala omställningsarbetet 
-Stockholms stad betonar vikten av tillgång till operatörsneutral 
passiv fiberinfrastruktur för digitaliseringen 
-Stockholms stad betonar vikten av att tydliggöra skillnader och 
kopplingar mellan befintlig lagstiftning och kommande lagförslag 
-Stockholms stad behöver öka den interna samordningen och den 
externa samverkan för en framgångsrik, hållbar digital omställning 
  
Förvaltningen stödjer stadsledningskontorets position och 
framhåller att staden även bör säkra servicen för ännu icke digitala 
medborgare. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
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Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/257-2 (Godkänd - R 1) Remiss EU-policy 
digitalisering(343808) (1)_TMP 

 SKA 2020/257-1 Följebrev Stockholms stads EU-
policyarbete inom området digitalisering, KS 2020/671 

 SKA 2020/257-1.1 Kopia av godkänt tjänsteutlåtande: Kopia 
av Initiativärende: Stockholms stads EU-policyarbete inom 
området digitalisering 

 SKA 2020/257-1.2 Bilaga_Påverkansplan_EU-
policy_Digitalisering(KS2020 671) 
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§ 26 
Motion (S) om att Stockholms stads verksamheter finns 
till för dess invånare – inte för dess byråkrati  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2020/875) 
SKA 2020/265 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen. 
2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I motionen skriver Karin Wanngård (S) att stadens ledningssystem, 
ILS, premierar förvaltningarnas aktiviteter framför invånarnas 
upplevelser om verksamheternas måluppfyllelse. Motionären anser 
att det är hög tid att utvärdera och förändra ledningssystemet för att 
skapa en bättre kommunal verksamhet för stadens invånare. Mot 
bakgrund av detta föreslår motionären att kommunstyrelsen ges i 
uppdrag att utvärdera och återkomma med förslag till förändringar 
av stadens ledningssystem med syfte att mäta och följa upp 
kvaliteten på verksamheterna och den nytta de ger invånarna i 
Stockholms stad. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Monica Lövström (S) yrkar bifall till 
Socialdemokraternas förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut och 
Socialdemokraternas förslag till beslut. Ordförande ställer förslagen 
mot varandra och finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag till beslut. 

  

Reservation 
Monica Lövström (S) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget förslag till beslut enligt följande: 
  
Att tillstyrka motionen i sin helhet i vårt remissvar 
Att därutöver anföra 
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En systematisk uppföljning av de satta målen för verksamheterna i 
stadsdelen är väsentliga för att matcha behov och insatser, för att se 
om mål och medel stämmer ihop och för att kunna korrigera i tid. 
Den nu pågående Coronapandemin visar tydligt att indikatorerna 
inte helt stämmer överens med den önskvärda måluppfyllelsen. Ett 
tydligt exempel är när äldrenämnden tyckte sig ha uppfyllt målet i 
T1:an ”I Stockholm har äldre en tillvaro som präglas av hög 
kvalitet, trygghet och självbestämmande” samtidigt som SVT 
redovisar en 100 %-ig överdödlighet vid Stockholms äldreboende. 
Tyvärr är det inte det enda området där verklighet och karta inte helt 
stämmer ihop. 
Vi är väl medvetna om att systemet är så konstruerat att det mäter 
måluppfyllelse i förhållande till indikatorer och aktiviteter som 
uttrycks i budgeten. Men vad händer om de aktiviteter som uttrycks 
i budget inte leder till målen? 
Vi menar att det är viktigt att kommunstyrelsen utvärderar och ger 
förslag till förändring av stadens ledningssystem med syfte att mäta 
och följa upp kvaliteten på verksamheten och den nytta den ger till 
invånarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/265-2 (Godkänd - R 1) Remiss Motion om 
Sthlms stad är till för dess invånare, tjänsteutlåtande 

 SKA 2020/265-1.2 Motion om Stockholms stads 
verksamheter finns till för dess invånare -inte för dess 
byråkrati 

 SKA 2020/265-1 Följebrev Motion om Stockholms stads 
verksamheter finns till för dess invånare -inte för dess 
byråkrati, KS 2020/875 
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§ 27 
Månadsrapport  
SKA 2020/68 
 

Beslut  
1. Månadsrapporten för perioden januari-oktober 2020 läggs till 
handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen prognostiserar ett nollresultat innan 
resultatöverföring och ett nollresultat efter resultatöverföring. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag till beslut. Ordförande 
finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/68-11 (Godkänd - R 1) Månadsrapport oktober 
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§ 28 
Skrivelser från nämndens råd enligt lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden lade pensionärsrådets protokoll från 2020-11-
12 till handlingarna. 
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§ 29 
Inkomna medborgarförslag enligt lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar medborgarförslag med följande 
diarienummer till förvaltningen för handläggning: 
  
SKA 2020/336 
SKA 2020/338 
SKA 2020/342 
SKA 2020/355 
SKA 2020/371 
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§ 30 
Inkomna och utgående skrivelser från medborgare, 
remisser m.m. enligt lista  
SKA 2020/15 
 

Beslut  
1. Skarpnäcks stadsdelsnämnd uppdrar åt förvaltningen att vidta de 
åtgärder som kan föranledas av de inkomna skrivelserna, remisserna 
m.m. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/15-16 skrivelselista 2020-11-17 § 30 
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§ 31 
Anmälan av protokoll och minnesanteckningar enligt 
lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden lägger förvaltningsgruppens protokoll från 
2020-11-12 till handlingarna. 
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Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2020 
 

2020-11-17 

§ 32 
Anmälan av delegationsbeslut avseende allmänna 
ärenden enligt lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden lägger anmälan av delegationsbeslut med 
diarienummer SKA 2020/354 och SKA 2020/59 till handlingarna. 
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Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2020 
 

2020-11-17 

§ 33 
Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter  
Inga skrivelser inkom. 
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